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درس�امانهکدالرابایدمورداش�ارهق�رارداد.
شفاف سازي دوره اي در حوزه بنگاه هاي اقتصادي 
علاوه بر اينكه خود مانعي اس��ت براي شكل گيري 
فساد و همچنين زمينه سازي براي رشد بهره وري، 
فرصت تخري��ب چهره اقتص��اد اي��ران را در حوزه 
بنگاه ه��اي اقتص��ادي و حاكمي��ت ش��ركتي را از 
رسانه هاي خارجي فارسي زبان معاند مي گيرد، زيرا 

طي سال هاي گذشته برخي از اين رسانه ها سلسله 
برنامه هايي را براي مسموم كردن افكار عمومي در 
حوزه فساد در مديريت بنگاه هاي اقتصادي عمومي 
تهيه ديده اند كه عموماً اين اطلاعات منتشره اصلًا 
صحيح نبوده اما چون به اين رفتارها بي توجهي شده 
است اين اطلاعات گاه به حوزه رسانه هاي داخلي نيز 
راه پيدا مي كند، از اين جهت نياز است شفاف سازي 

بساط مذكور ديگر جمع شود. 
وقتي ب��ه اطلاعات غل��ط منتشرش��ده در رابطه با 
تخريب اقتصاد ايران و بنگاه ه��اي اقتصادي توجه 
نمي شود، زمينه اي فراهم مي آيد تا سرمايه از اقتصاد 
ايران فراري باشد، زيرا فضا آنقدر مسموم مي شود 
كه س��رمايه گذار تصور مي كند هيچ نظم و انضباط 
و سلامت و قاعده و قوانيني و حاكميت شركتي در 
حوزه ش��ركت ها و بنگاه ها با مالكيت هاي متفاوت 
حاكم نيس��ت، از اين رو س��رمايه گذاري در بخش 
توليد، شركت ها و بنگاه ها با اخلال مواجه مي شود. 
خوشبختانه دولت س��يزدهم كارهاي مناسبي در 
حوزه شفاف سازي انجام داده است كه بعد از انتشار 
ش��جاعانه اس��امي بدهكاران بانكي، نشر اطلاعات 

بنگاه ها در سامانه كدال را نبايد از نظر دور داشت. 
وزير اقتصاد اع��لام كرد: در اجراي بن��دي از قانون 

بودجه سال جاري و در راستاي شفافيت اطلاعات 
اقتصادي، ۳۹۶ صورت مالي سال۱۴۰۰ شركت هاي 
غيربورسي روي كدال قرار مي گيرد كه از اين تعداد 

۳۰۶ مورد مربوط به شركت هاي دولتي است. 
به گزارش تسنيم، احسان خاندوزي اظهار كرد: طبق 
جزء يك بند تبصره 2 قانون بودجه ۱۴۰۱، وزارت 
اقتصاد موظف است سالانه به صورت عمومي و در 
سامانه كدال صورت هاي مالي شركت هاي مشمول 

اين بند را منتشر كند. 
وي ادامه داد: در اجراي اي��ن بند قانوني، وزارت 
امور اقتص��ادي و دارايي با همه اف��راد حقوقي 
كه مش��مول اين بند بودن��د، از فروردين ماه به 
طور مك��رر نامه ن��گاري و درخواس��ت دريافت 
صورت هاي مالي را داشته است. خاندوزي گفت: 
تا امروز با توجه به همكاري دس��تگاه ها و تلاش 
وزارت امور اقتصادي و دارايي درباره شناس��ايي 
ش��ركت ها و گرفتن اطلاعات ص��ورت مالي از 
سازمان حسابرسي و جامعه حسابداران رسمي، 
852 شركت شناسايي شده است كه اين عدد تا 

پايان سال چهار رقمي خواهد شد. 
وزير اقتصاد اف��زود: از اين تعداد 2۴۳ ش��ركت، 
بورس��ي بودند كه اطلاع��ات آنها در ك��دال و در 

موعد مقرر منتش��ر ش��د و ۳۹۶ صورت مالي هم 
روي كدال ق��رار مي گيرد كه از اي��ن تعداد ۳۰۶ 
مورد مربوط به ش��ركت هاي دولتي، شش مورد 
مربوط به بانك ها، دو مورد از بيمه ها، دو مورد به 
مناطق آزاد تجاري و شركت هاي زيرمجموعه هاي 
آنها، ۱۱مورد زيرمجموعه شركت هاي دبيرخانه 
مناط��ق آزاد، 27 م��ورد مربوط ب��ه زيرمجموعه 
ش��ركت هاي بانك ها و بيمه ها، پنج مورد مربوط 
به ش��ركت هاي زيرمجموعه تأمي��ن اجتماعي، 
يك مورد مربوط به مجموعه شركت زيرمجموعه 
صندوق بازنشستگي كش��وري، ۳۰مورد مربوط 
به صورت مالي فدراس��يون ها، دو مورد مربوط به 
مؤسس��ات و نهادهاي عمومي غيردولتي و چهار 

شركت تحت نظارت دولت هستند. 
وي ادام��ه داد: همچني��ن 25۴ش��ركت از 
زيرمجموعه ه��اي س��ازمان تأمي��ن اجتماع��ي 
شناس��ايي ش��دند كه از اين تعداد، 2۱۱شركت 
بورسي بودند، پنج شركت غيربورسي هم صورت 
مالي حسابرس��ي ش��ده آنها صادر شده است كه 
منتشر مي شود، تعدادي از شركت ها هم شناسايي 
ش��دند اما هنوز صورت هاي مالي آنها حسابرسي 
و آماده نش��ده اس��ت. وي با مقايسه صورت هاي 
مالي منتشرش��ده نس��بت به آنچه دو سال قبل 
از آن بود، گفت: تا اين لحظ��ه صورت هاي مالي 
۳۹۶شركت غيربورسي و در مجموع 852شركت 
در كدال منتشر شده كه براي سال۹8 در مجموع 
2۹8صورت  هاي مالي ش��ركت هاي غيربورسي 
اعم از ش��ركت دولتي، مادر تخصص��ي، فرعي و 
اصلي منتشر ش��د و براي س��ال ۹۹اين تعداد به 
۳2۱شركت رسيد كه در فروردين ۱۴۰۱منتشر 
ش��د. وزير اقتصاد با اشاره به رش��د دو برابري در 
شفاف سازي اطلاعات شركت ها اعلام كرد: تا پايان 

سال اين رشد به چند برابر خواهد رسيد. 
وزير اقتص��اد تأكيد كرد: انتش��ار صورت هاي مالي 
از منظر ش��فافيت و اطلاع رس��اني به مردم و اينكه 
همه زواياي مالي فعاليت هاي يك ش��ركت و ساير 
ش��ركت هاي زيرمجموعه براي عموم مردم شفاف 

مي شود، بسيار حائز اهميت است. 
وي ادامه داد: شايد پيش از اين مردم گمان مي كردند 
اينجا اتاق تاريكي از فساد و تصميم گيري هاي مخفي 
است كه با افشاي صورت هاي مالي به اين اتاق تاريك 
چراغ انداخته و روشن شد. خاندوزي تصريح كرد: 
اصرار داريم عموم جامعه از خدمات شركت ها و ساير 
شركت هاي مشمول اين بند آگاه شوند؛ اطلاعاتي 
اعم از قيمت تمام ش��ده، خدمات ش��ركت، ميزان 
درآمد شركت، در مورد اينكه خدمات شركت دولتي 
با چه قيمتي به دست مردم مي رسد و چقدر در اين 

ميان رانت توزيع مي شود.

صادراتچاي۳۹درصدافزایشیافت
 سوئيس، فرانسه و کانادا چاي ايراني خريدند
صادراتچ�ايایرانيدرش�شم�اهس�الج�اري21/6میلیون
دلارب�ودهک�هدرمقایس�هب�اس�القب�ل۳۹درص�دافزای�ش
کان�ادا فرانس�ه، س�وئیس، کش�ورهاي اس�ت. داش�ته
ترکی�هوهن�دازجمل�همش�تریانچ�ايایران�يهس�تند.
به گ��زارش تس��نيم، آم��ار ص��ادرات و واردات چاي در ش��ش ماهه 
نخس��ت ۱۴۰۱ اعلام ش��د. در اين مدت ميزان صادرات چاي حدود 
۱5هزارو2۹۱تن ب��ه ارزش حدود 2۱/۶ميلي��ون دلار بوده كه به 22 
كشور از جمله سوئيس، فرانسه، كانادا، تركيه و هند صادر شده است. 

 ميزان واردات چ��اي نيز حدود ۴۴ه��زارو۴2۱ تن ب��ه ارزش حدود 
۴هزارو2۴۴ميليون دلار بوده كه از هفت كشور هند، سريلانكا، امارات، 

كنيا، گين ويتنام و تركيه وارد شده است. 
بر اساس آمار گمرك، ميزان واردات چاي در شش ماه اول سال جاري 
در مقايسه با مدت مشابه سال قبل ۳2/7درصد و ميزان صادرات اين 

محصول نيز حدود ۳۹ درصد افزايش يافته است. 
........................................................................................................................

 قوانين نانوشته عجيب و غريب
در بازار ارز و طلاي ايران

درحاليکهوزنس�كهطلامش�خصاس�تام�ادربازارش�اهداین
قانونعرفيهس�تیمکهس�كهس�الهايپایینترازس�ال86رابا
نرخارزانت�رخری�داريميکنندواینیك�يازقوانیننانوش�تهاي
اس�تک�همش�خصنیس�تچط�ورس�روکل�هاشدربازارس�كه
طلاپیداش�دهاس�ت،درهمینراس�تادرح�وزهدلارنی�زدلارآبي
وس�بزنیزنرخهایمتفاوت�يداردکهای�ننی�زازآنموضوعهایي
اس�تکهبهنظ�رميرس�دصرف�اًمربوطب�هب�ازارایرانميباش�د.
وجود قوانين نانوش��ته در بازارهاي مختلف گاه مي تواند براي عده اي پول 
زيادي به همراه داشته باشد، به طور مثال اينكه وزن سكه سال 8۶ با سال 
پايين يكي باش��د و نرخش متفاوت، يكي از آن قوانين نانوشته بازار طلاي 
ايران است، از اين گذش��ته اينكه چرا در بازار س��كه طلا نبايد فاكتور رد و 
بدل شود و به جايش يك خروار دس��تورالعمل هر روز صادر شود نيز از آن 
موضوع هاي عجيب و غريب است كه به نظر مي رس��د اين موارد مثل نرخ 
متفاوت دلار آبي و سبز در بازار صرافي نياز به شفاف سازي و رفع ابهام دارد. 
 صدور فاكتور خريد براي سكه طلا مي تواند تا حد زيادي جلوي مفسده هايي 
چون خريد و فروش سكه تقلبي و جعلي يا دستكاري نرخ را بگيرد، با اين 
حال مشخص نيست چرا فاكتور از بازار س��كه طلا به طور كل حذف شده 
اس��ت، حال آنكه به جاي بازگرداندن اين گزينه به عرصه معاملات امروز 
شاهد صدور سلسله دستورالعمل هايي چون ثبت كارت شناسايي و شماره 
حساب بانكي خريدار در اين بازار هستيم. بررسي ها نشان مي دهد بازار طلا و 
سكه برخلاف تصور عمومي اغلب با يك رونق نسبي مواجه است، زيرا در اين 
بازار شاهد نوسان هاي قيمتي هستيم كه عموماً اين نوسان ها صاحب دلايل 
بنيادي مهمي نيست، در چنين ش��رايطي جا دارد وجاهت از منظر قيمت 

منطقي و منصفانه و ثبت فاكتور فروش به بازار سكه طلا بازگردد. 
امروزه در بازار سكه طلا ش��اهد صدور دستورالعمل هاي متعدد و متنوعي 
هستيم كه سايه بسياري از اين دستورالعمل ها را مي توان با صدور يك فاكتور 
رسمي از سر خريد و فروش كم كرد، با اين حال مشخص نيست اصلًا چرا 
بازار سكه طلا نبايد مقوله ارائه فاكتور را در معاملات صادر كند، در همين 

بين سكه طلاي تقلبي و جعلي هنوز در بازار خبرساز است. 
از سوي ديگر در حالي كه وزن سكه طلا مشخص است در بازار براي سكه هاي 
سال8۶ يك قيمت درج مي شود و براي سكه هاي سال پايين يك قيمت ديگر. 
رئيس اتحاديه طلا با تأكيد بر ثبات نسبي در بازار طلا و سكه گفت: مردم نگران 
نوسانات شديد كاهشي يا افزايشي در بازار نباش��ند، بازار هيجاني نيست. نادر 
بذرافشان در گفت وگو با تس��نيم درباره وضعيت بازار طلا و سكه در روز جاري 
اظهار داش��ت: نوس��ان خاصي در بازار نداريم و روند تقاضا مانند روزهاي قبل 
كاهشي است. وي با بيان اينكه نوسانات ۱۰روز گذشته موجب شده است مردم 
در خريد مصنوعات طلا و سكه ترديد داشته باشند، گفت: طي يك ماه گذشته 
بازار طلا و سكه در ثبات نسبي بوده و نوسانات يك تا ۳درصدي در بازار طبيعي 
است. رئيس اتحاديه طلا تأكيد كرد: فعلاً نوسان هيجاني در بازار نخواهيم داشت، 
بنابراين مردم نگران نوسان شديد كاهشي يا افزايشي نباشند و مبادلات خود را 
انجام دهند. بذرافشان ضمن اشاره به حباب يك ميليون و ۶۰۰هزار توماني سكه 
بهار آزادي گفت: هفته قبل قيمت سكه تا ۱5ميليون و ۳۰۰هزار تومان افزايش 
داشت ولي امروز با قيمت ۱۴ميليون و 88۰هزار تومان معامله مي شود و همين 

نشان مي دهد كه هيجاني در بازار نداريم و تقاضا كم است. 
........................................................................................................................

بخشنامه بودجه ۱40۲ ابلاغ شد
پنجگان�ه پیوس�تهاي و س�ال14۰2 بودج�ه بخش�نامه
آنازس�ويرئیسجمه�ورياس�لاميای�راناب�لاغش�د.
به گزارش ايسنا، بخشنامه بودجه سال۱۴۰2 كشور، پنج پيوست دارد 
كه ش��امل برنامه زمانبندي تدوين لايحه، ضوابط مالي لايحه بودجه، 
دس��تورالعمل و فرم هاي بودجه دس��تگاه هاي اجرايي، دستورالعمل 
جامع بودجه ريزي مبتني بر عملكرد و دستورالعمل بودجه شركت هاي 
دولتي است. در قسمتي از مقدمه بخشنامه بودجه سال ۱۴۰2 كه به 
امضاي سيدابراهيم رئيسي،  رئيس جمهوري اس��لامي ايران رسيده، 
آمده اس��ت: »با اتكال به خداوند متعال و به استناد اسناد بالادست از 
جمله سياست هاي كلي برنامه هفتم و اسناد آمايش سرزمين و سند 
تحول دولت مردمي و بر اساس آسيب شناسي و تحليل شرايط اقتصادي 
كش��ور، رويكردهاي كلان و خط مش��ي تدوين بودجه سال۱۴۰2 با 
مضمون اصلي »دستيابي به رشد باثبات اقتصادي، عدالت محوري و 
كارآمدسازي نظام حكمراني« به شرح زير ابلاغ مي شود. دو شرط مهم 
براي موفقيت و حصول به اهداف، پايبن��دي و تعهد جمعي مديران و 
كاركنان خدوم در تلاش مخلصانه براي تحقق آرمان هاي نظام اسلامي 
و هم گرايي و هم افزايي يكپارچه دستگاه هاي اجرايي در پيگيري تحقق 

برنامه هاي اقتصادي دولت است.« 
همچنين در بخشنامه بودجه سال۱۴۰2 ضمن تحليل شرايط اقتصاد 
كلان جهان و منطقه رويكردها و سياس��ت هاي كلاني از جمله ايجاد 
ثبات اقتصاد، عدالت محوري، كارآمدس��ازي نظام حكمراني و اصلاح 
س��اختار بودجه، اجراي طرح هاي پيش��ران و مهم توسعه اي و اجراي 

سياست هاي فعال بازار كار مدنظر قرار گرفته است. 
در اين بخشنامه پنج پيوست ابلاغ شده كه شامل موارد زير است:

۱- برنامه زمانبندي، تهيه و تنظيم لايحه بودجه سال ۱۴۰2 كل كشور
2- ضوابط مالي ناظر بر تنظيم بودجه سال۱۴۰2 كل كشور
۳- دستورالعمل تهيه و تنظيم بودجه دستگاه هاي اجرايي

۴- دس��تورالعمل جامع بودجه ريزي مبتني بر عملكرد در چارچوب 
برنامه عملياتي سالانه

5- دستورالعمل تهيه و تنظيم بودجه ش��ركت هاي دولتي، بانك ها و 
مؤسسات انتفاعي وابسته به دولت. 

پنجش��نبه21مهر1401| 16ربیعالاول1444|

بررس�يهانش�انميدهداقتصادایراننبایدبا
چالشبخشزمی�نوس�اختمانروبهروباش�د
اماتوزیعبهش�دتنامناس�بامكاناتدربخش
زمینوساختمانوهمچنینتحمیلچالشهاي
ناترازيبخشهايبزرگماليایرانچونبانكهاو
صندوقهايبازنشستگيوهلدینگهايتخصصي
بهبخشزمینوس�اختمانوضعفش�دیدنظام
سیاستگذاريمنجربهشرایطيشدهکهبراساس
نتیجهیكنشستتخصصيکارشناسي،مسكندر
مشغله7۰درصدمردمایرانخانهسازيکردهاست.

مختصات جغرافيايي ايران و جمعيت نش��ان از آن 
دارد كه نبايد قيمت زمين و ساختمان آنقدر در ايران 
بالا باشد اما عوامل متعدد شرايطي ايجاد كرده كه 
ديگر خريد زمين و ساختمان براي  ميليون ها ايراني 
رؤيا شده است و شاخص دسترسي به مسكن نشان 
مي دهد بخش زيادي از جامعه با رويه هاي موجود 

امكان خانه دار شدن ندارند. 
از سوي ديگر وضعيت در بازار اجاره بها متأثر از رشد 
نرخ مس��كن و عوام��ل ديگر وضعيتي ايج��اد كرده 
است كه هزينه ميليون ها اجاره نشين با رشد بسيار 
قابل ملاحظه اي روبه رو ش��ده اس��ت، تحت چنين 
شرايطي تشكيل زندگي براي جوانان با سد سختي 
چون اس��كان روبه رو شده اس��ت. سياستگذاري در 
حوزه زمين و ساختمان در شرايط كنوني به هوش 
بس��يار زيادي نياز دارد. كارشناسان مي گويند بايد 
مجموعه مطالعاتي در كشور صرفاً و صرفاً روي حل 
مسئله مسكن در اقتصاد ايران كار و به سرعت بسته 
آسيب شناسي و ارائه راهكار براي حل سريع مشكلات 
را به سياس��تگذار، قانونگذار، مجري و ناظران ارائه 
كنند. در يك نشست كارشناسي اعلام شد، مشكلات 
متعدد بخش مس��كن به صورت مستقيم 7۰ درصد 

جامعه را به خود مشغول كرده است. 
به گزارش مهر به نقل از روابط عمومي مركز توسعه 
و آينده نگري، اين نشس��ت كارشناس��ی، با حضور 
حميد محمدي، عضو هيئ��ت علمي و رئيس گروه 
آينده نگ��ري و فناوري هاي نو مرك��ز پژوهش هاي 
توس��عه و آينده نگ��ري و همچنين با س��خنراني 
حج��ت الله ميرزايي، عضو هيئت علمي دانش��كده 
اقتصاد دانش��گاه علامه طباطباي��ي، پرويز آقايي، 
مدرس دانشگاه و با مش��اركت فعال جامعه علمي، 
پژوهشي، دانش��گاهي، انديشگاهي، صاحبنظران، 
مديران و كارشناسان دس��تگاه هاي اجرايي ملي و 

استاني به صورت مجازي برگزار شد. 

در ابتداي نشست حميد محمدي، عضو هيئت علمي 
و رئيس گ��روه آينده نگري و فناوري ه��اي نو مركز 
پژوهش هاي توسعه و آينده نگري در سخناني ضمن 
بيان مقدمه اي در خصوص برنامه ملي جهش مسكن 
گفت: كمبود مسكن، قيمت و همچنين اجاره بهاي 
مسكن از جمله مواردي است كه بايد به آن پرداخت با 
اين وجود سؤال اصلي اين است كه مسائل، چالش ها 
و راهكارهاي توسعه مس��كن با تأكيد به برنامه ملي 

جهش مسكن چيست؟
 اهدافطرحجهشمليمسكنچیست؟

محمدي در خاتمه گف��ت: بايد به اين پرس��ش 
پاس��خ دهيم كه برنامه جهش مسكن چه اهداف 
و پيشنهادات مشخصي دارد و چالش هاي مسائل 

اجرايي اين برنامه چيست؟
در ادامه حجت الله ميرزايي، عضو هيئت علمي دانشكده 
اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي به عنوان سخنران 
ابتداي اين نشس��ت ضمن ارزيابي طرح مسكن ملي 
گفت: بايد از هر طرح و سياستي كه به تأمين مسكن 
براي اقشار كم درآمد منجر مي ش��ود، استقبال كرد 
چراكه زندگي در سكونتگاه هاي غيررسمي به شدت 
جامع��ه را دچار چال��ش خواهد ك��رد. وي ادامه داد: 
مهاجرت به شهرهاي بزرگ، ازدواج و طلاق به صورت 
مستمر بر پديده تقاضاي مؤثر در حوزه مسكن فشار 
مي آورد، البته مباح��ث فرهنگي در تقاضاي مالكيت 
مسكن مؤثر اس��ت. متأس��فانه امكان اجاره نشيني 
آسان در كشور ما وجود ندارد. تورم بخش مسكن در 

طول سال هاي گذشته به صورت ميانگين 25 درصد 
بوده است و تمام اين موارد مسكن را به پديده حفظ 
دارايي ها تبديل مي كند. ميرزايي در آسيب شناسي 
پديده كنوني ادامه داد: املاك اكنون به عنوان نقش 
ضمانت به صورت جدي مورد توجه صاحبان سرمايه 
قرار گرفته اس��ت و بعضاً اين افراد با معاملات درون 
گروهي، سطحي از قيمت را تعيين مي كنند، لذا بايد 
توجه داشت مسكن يك موضوع عمراني نيست بلكه 
مسكن يك عامل هويت بخش اجتماعي است. مسكن 
به ما حس هويت فردي و اجتماعي را مي دهد. از سوي 
ديگر مسكن با درآمد خانوار يك ارتباط نزديك دارد و 

يك دارايي بين نسلي به شمار مي رود. 
در ادامه اين نشست پرويز آقايي، مدرس دانشگاه به 
عنوان سخنران دوم مسئله مسكن را مسئله اول كشور 
دانس��ت و گفت: اكنون ۶۰ الي 7۰ درصد از جمعيت 
كشور به صورت مستقيم درگير بحث مسكن هستند. 
طبق وعده ۴ميليون مسكن بايد در هر ۳۰ثانيه يك 
مسكن در پهنه سرزميني كشور س��اخته شود. وي 
ادامه داد: كمبود مس��كن مهم ترين مس��ئله كنوني 
است، اين در حالي است كه 2/۶ميليون مسكن خالي و 
۱/5ميليون خانه دوم وجود دارد. همچنين جالب است 
بدانيد ما در تمام استان ها بحث بافت هاي فرسوده را 
داريم. بر اساس آمار موجود اكنون ۱۱ ميليون نفر در 
سطح كشور در سكونتگاه هاي خود انگيخته زندگي 
مي كنند و اين در حالي است كه متوسط نرخ مسكن 
متري ۴5 ميليون تومان اس��ت و با توجه به اين مهم 

بازار مسكن براي پنج دهك پايين چيزي براي عرضه 
ندارد. بايد بگوييم در چند سال اخير هزارو5۰۰درصد 

تورم را در عرصه مسكن تجربه كرده ايم. 
 5برابربودجهکشوردررانتمسكن

اين پژوهشگر بخش مسكن در خصوص توان تملك 
مسكن از شكاف زياد در اين بخش گفت و ادامه داد: 
پنج برابر بودجه كشور در رانت مسكن موجود است 
و بي ترديد در توزيع و مصرف خيلي بد عمل كرده ايم 
و در اين ش��رايط قيمت منطقه ها را خانه هاي خالي 
جابه جا مي كنند. متأس��فانه باي��د بگوييم در بخش 
مس��كن حتي با بازار رها ش��ده مواجه نيس��تيم، در 

حقيقت با يك آشفته بازار مواجه هستيم. 
آقايي ادامه داد: وقتي مي گوييم فردي 2هزارو5۰۰ 
واحد دارد، يعني يك شهر كوچك را در تملك خود 
دارد. با وجود چني��ن افرادي براي ب��زرگ مالكان، 
قانونگ��ذاري نمي كنيم. م��ا نتوانس��ته ايم ماليات 
خانه هاي خالي را اخذ كنيم. متأسفانه با بحث احتكار 
مسكن مواجه هستيم و خانه هايي كه شش بار در يك 
سال خريد و فروش مي شود، اين يعني در يك سال 

شش بار اين خانه سود كرده است. 
اين پژوهشگر ادامه داد: متأس��فانه در بين كشورها 
ركورددار تورم در بخش مس��كن هستيم. با توجه به 
اين شرايط شغل اول هر فرد در تهران بايد براي اجاره 

مسكن، هزينه شود.  
وي در خصوص چالش هاي طرح جهش مسكن، چهار 
چالش را ذكر كرد و گفت: منابع مالي، تأمين مصالح، 
تأمين زمين و توزيع و تخصيص مس��كن كه بايد در 
همه زمينه ها تجديد نظر جدي داش��ته باش��يم. به 
صورت جدي بايد پرسيد مي توانيم مصالح اين ميزان 
مس��كن را تأمين كنيم؟ لذا نبايد از ياد ببريم هدف 

مسكن سازي دولتي، دهك هاي پايين است. 
وي افزود: بايد سياستگذاري مسكن منطقه اي باشد 
نه ملي، چراكه نظام مسائل هر منطقه اي متفاوت با 
يك منطقه ديگر است. ما در جنبش جهش مسكن 
بايد به قانون توجه كنيم و فقط به دهك هاي پايين 
توجه كنيم، لذا بر اين باورم نياز مسكن در هر جايي 
كه ايجاد شد، بايد در همان جا مرتفع شود. فردي 
كه در تهران نيازمند مس��كن است بايد در همين 

نقطه نيازش را برآورده كنيم. 
دكتر آقايي ادامه داد: اگر ۴ ميليون مس��كن را در دو 
سال بسازيم، يعني بايد دو تهران جديد را بسازيم و 
سبك زندگي ۱۶ ميليون نفر را تغيير دهيم. اجتناب از 

ساخت مسكن بي هويت، بايد مورد توجه باشد.
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کارگران تعميرات در عسلويه مشغول کارند
کارگ�رانومهندس�انایران�يب�اتم�امظرفی�تدردو
جبه�هتولی�دگازوتعمی�راتوآمادهس�ازيتجهی�زاتدر
پارسجنوب�يدرس�احلوفراس�احلدرحالفعالی�توتلاش
بيوقف�ههس�تندت�امی�دانگازيپارسجنوبيوتأسیس�ات
مرب�وط،جهتتولی�دحداکث�ريگازدرزمس�تانآمادهش�ود.
به گزارش تسنيم، بررسي هاي ميداني از عسلويه نشان مي دهد كارگران 
در بخش هاي مختلف ساحلي و فراساحلي درحال كار هستند و همزمان 
با توليد روزانه گاز، كار تعميرات و اورهال تجهيزات با تمام ظرفيت در 

حال انجام است. 
درحال حاضر بيش از ۹5 درصد مجموع پروژه هاي تعميراتي و اورهالي 
سكوها، خطوط لوله و تجهيزات در بخش فراساحل پارس جنوبي انجام 
شده و تا ميانه هفته آينده و پيش از رسيدن به پايان مهرماه، اورهال و 
تعميرات بخش فراساحل پارس جنوبي تكميل شده و اين ميدان بزرگ 

گازي، در بخش فراساحل آماده توليد حداكثري خواهد شد. 
همچنين در بخش پالايشگاهي و تجهيزات خش��كي،  كار تعميرات، 
اورهال و آماده سازي توسط كارگران و مهندسان ايراني در حال انجام 
و تعميرات تجهيزات ثابت، امروز از مرز ۹۰ درصد عبور كرده است و تا 

پايان مهرماه، تكميل خواهد شد. 
احمد زماني، مدير هماهنگي و نظارت بر توليد شركت ملي گاز ايران در 
اين خصوص گفت: تعميرات اساسي تجهيزات ثابت ما در پالايشگاه ها 
رو به اتمام است و در تجهيزات دوار نيز نسبت به پارسال كه مشكلاتي 
داشتيم، كاهش يافته است و امس��ال با كمترين دغدغه عرضه انتقال 

گاز را انجام خواهيم داد. 
پيش بيني مي ش��ود ركورد توليد 7۰5 ميليون مترمكعبي گاز در يك 
روز از مخزن مشترك پارس جنوبي كه در زمستان سال۱۴۰۰ به ثبت 
رسيده، امسال شكسته ش��ود. جواد اوجي، وزير نفت در اين خصوص 
به تسنيم گفت: »زمستان سال گذشته با ثبت ركورد برداشت روزانه 
7۰5 ميليون مترمكعب گاز از پارس جنوبي، بالاترين برداش��ت از اين 
ميدان را به ثبت رسانديم و در س��ال جاري نيز با به مدار بهره برداري 
آمدن فاز ۱۱، تكميل پالايش��گاه  فاز ۱۴، تعمير و بازس��ازي خط لوله 
فاز ۱۶، تعمير و بازسازي س��كوي A13 ، تعمير و اسيدكاري چاه هاي 
موجود و حفاري چاه هاي جديد، ركورد توليد از پارس جنوبي بار ديگر 

شكسته مي شود.«
........................................................................................................................

بهبود ضريب جيني در دولت سيزدهم 
بررس�يش�اخصضریبجینينش�انميدهددولتس�یزدهم
دربح�ثکاه�شش�كافطبقات�يموف�قعم�لکردهاس�ت.
به گزارش فارس، يكي از مهم ترين شاخص هاي نشان دهنده وضعيت 
توزيع عادلانه ثروت در جامعه، ضريب جيني است. اين ضريب عددي 
بين صفر و يك اس��ت و هر قدر به صفر نزديك تر باشد، يعني ثروت به 
صورت عادلانه تري در جامعه توزيع شده است و فاصله طبقاتي كمتري 
در جامعه وجود دارد. برخي كارشناسان معتقدند رشد ضريب جيني 
نشان دهنده افزايش قابل توجه نابرابري و شكاف اجتماعي در نتيجه 

رشد اقتصادي منفي و تورم بالاي اقتصاد بوده است. 
در حالي كه از س��ال۱۳۹۳ ضريب جيني، مدام رو به وخامت گذاشته 
است، در نخستين س��ال فعاليت دولت س��يزدهم يعني سال۱۴۰۰، 
 ضريب جيني بهبود محسوسي داشته است، به طوري كه اين ضريب از

 ۰/۴۰۰۶در سال ۱۳۹۹ به ۰/۳۹۳8در سال گذشته بهبود يافته است. 
براس��اس برآورد مركز آمار ايران، در س��ال جاري نيز به دليل اجراي 
سياست اصلاح ارز ترجيحي و مردمي سازي يارانه ها، شاهد تداوم روند 
بهبود اين شاخص هستيم. بر اين اس��اس برآوردهاي مركز آمار ايران 
نشان مي  دهد ضريب جيني از ۰/۳۹۳8س��ال گذشته به ۰/۳8۳۱در 

سال جاري ارتقا خواهد يافت. 
 اصلاحارزترجیحيسبببهبودشكافطبقاتيخواهدشد

فرود بيات، كارشناس مسائل اقتصاد ايران در گفت وگو با فارس گفت: 
تحولات اقتصادي و اصلاح سياست هاي اقتصادي همزمان با آغاز به كار 
دولت سيزدهم موجب شد تا دوباره ضريب جيني به عنوان مهم  ترين 

شاخص نشان دهنده برابري توزيع درآمد، بهبود يابد. 
وي ادامه داد: اگر توزيع درآمدها ناعادلانه باش��د، يعني يك نفر يا يك 
دهك، عمده درآمدها را ب��ه خود اختصاص مي  ده��د و در اين حالت 
ضريب جيني به س��مت يك ميل پي��دا مي كند كه ب��ه معناي توزيع 
ناعادلانه درآمدهاست. سال هاي قبل از انقلاب ضريب جيني در ايران 
حدود ۰/5بود كه در سال هاي اخير به حدود ۰/۳7درصد رسيد، اما در 

دولت گذشته مجدداً روند افزايشي پيدا كرد. 
اين كارش��ناس با تأكيد بر اينكه هر چه ضريب جيني افزايش يابد، 
به معناي ناعادلانه ش��دن توزيع درآمدهاست، عنوان كرد: كاهش 
فاصله اجتماعي و طبقاتي جامعه، يكي از اهداف اصلاح نظام توزيع 
يارانه ها بوده است. با حذف ارز ۴هزارو2۰۰توماني در اقتصاد كشور 
تا حدود زيادي وضعيت ش��اخص هاي توزيع درآمد نيز بهبود پيدا 

خواهد كرد. 
  رشدسرسامآورهزینهزندگيمردم

دردولتهاییازدهمودوازدهم
بر اساس آمار موجود، در دوره هشت  س��اله دولت گذشته، متوسط 
هزينه زندگي مردم در روس��تاها 222 درصد افزايش يافت. متوسط 
هزينه كل ناخالص در مناطق روستايي كشور در سال ۱۳۹۱ حدود 
۱۰/8ميليون تومان بود كه در س��ال ۱۳۹۹ به ۳۴/۹ميليون تومان 
افزايش يافت كه بيانگر رشد 222 درصدي است. به عبارت ديگر، هر 
خانوار روستايي نسبت به پايان دولت دهم، مجبور است 2۴ ميليون 
تومان هزينه بيش��تري متحمل شود. متوس��ط هزينه كل ناخالص 
سالانه خانوارها در مناطق شهري كش��ور از ۱۶/۴ميليون تومان در 
سال ۱۳۹۱ به ۶۳/۴ميليون تومان در سال ۱۳۹۹ رسيد كه افزايش 

28۶ درصدي يافته است. 
........................................................................................................................

وزیرجهادکشاورزيخبرداد
 لزوم به کارگيري همه ظرفيت ها

در صدور اسناد اراضي کشاورزي
وزی�رجه�ادکش�اورزيب�راس�تفادهازهم�هظرفیته�اي
وزارتخان�هدرزمین�هص�دوراس�ناداراض�يکش�اورزي
تأکی�دک�ردوگف�ت:ض�رورياس�تای�نرون�دادام�هیاب�د.
به گزارش مه��ر ب��ه نق��ل از وزارت جهاد كش��اورزي، »س��يدجواد 
ساداتي نژاد« در جلسه قرارگاه صدور اس��ناد زراعي ۱۹ مهر۱۴۰۱، با 
اش��اره به صدور س��ند تك برگ براي يك ميليون و8۰۰هزار هكتار از 
اراضي كشاورزي افزود: با اقدامات صورت  گرفته اميدواريم تا پايان سال 

۱۴۰۴ تمام اراضي كشاورزي ايران سنددار شوند. 
وزير جهاد كشاورزي اظهارداشت: تسريع صدور سند براي اراضي 
كش��اورزي نيازمند همكاري تمام دس��تگاه هاي دولتي اس��ت و 
در اين راس��تا در زمينه حريم رود، جاده، قوانين مربوط به وقف و 
همكاري هاي مناس��بي با وزارت جهاد كش��اورزي صورت گرفته 
است و بايد بيشتر تقويت ش��ود. وي تصريح كرد: صدور سند براي 
اراض��ي كش��اورزي از جمله مهم تري��ن پيش نيازه��اي اقتصادي 
شدن كشاورزي محسوب مي ش��ود و بخش عمده اي از مشكلات 
مالي كشاورزان با صدور س��ند تك  برگ كشاورزي قابل حل است. 
س��اداتي نژاد گفت: معتقديم كش��اورزي مي تواند، محور رش��د و 
توس��عه اقتصادي كش��ور باش��د. با توجه به اهميت موضوع تمام 
ظرفيت هاي وزارتخانه بايد در راستاي حل مشكلات بخش صدور 

اسناد كشاورزي به كار گرفته شود. 

  گزارش  یک


